#### 研究论文

## 不同密度红桦幼苗苗冠结构与竞争对CO2浓度升高的响应

乔匀周1, 王开远1, 2, 张远彬1

1.中国科学院成都生物研究所,成都610041 2.华东师范大学,上海市城市化过程与生态恢复重点实验室,上海20 0062

收稿日期 2006-4-3 修回日期 2006-12-13 网络版发布日期: 2007-4-25

摘要 研究了两个种植密度下,红桦 (Betula albosinensis) 苗冠结构特征对 $CO_2$ 浓度的响应,在此基础上探讨了  $CO_2$ 浓度升高对植物竞争压力的影响。结果表明,冠幅、冠高、苗冠表面积和苗冠体积均受 $CO_2$ 浓度升高的影响而增加,但是受密度增加的影响而降低。 $CO_2$ 浓度升高对苗冠的促进效应在低密度条件下大于高密度处理,高密度条件下苗冠基本特征部分地受到 $CO_2$ 浓度升高的促进作用;升高种植密度的效应则在高 $CO_2$ 浓度条件下大于现行 $CO_2$ 浓度处理。高 $CO_2$ 浓度和高密度条件下,LDcpa(单位苗冠投影面积叶片数)、LDcv(单位苗冠体积叶片数)和苗冠底部枝条的枝角均低于相应的现行 $CO_2$ 浓度处理和低密度处理,这主要是由于冠幅和冠高的快速生长所造成的。升高 $CO_2$ 浓度对枝条长度的影响与枝条在主茎上所处位置有关。总之,升高 $CO_2$ 浓度有利于降低增加种植密度对苗冠所带来的负效应,而增加种植密度降低了升高 $CO_2$ 浓度的正效应。LDcpa和LDcv的降低表明,红桦在升高 $CO_2$ 浓度和种植密度的条件下,会作出积极的响应,从而缓解由于生长的增加所带来的竞争压力的增加。

# Responses of crown architecture and competition of birc h seedlings (*Betula albosinensis*) to enriched CO<sub>2</sub> unde r different planting densities

QIAO Yun-Zhou<sup>1</sup>, WANG Kai-Yun<sup>1, 2</sup>, ZHANG Yuan-Bin<sup>1</sup>

- 1 Chengdu Institute of Biology, Chinese Academy of Sciences, P.O. Box 41 6, Chengdu 610041, China
- 2 Shanghai key laboratory of urbanization processes and ecological restoration, East China Normal University, Shanghai 200062, China

**Abstract** Crown structure and competition of red birch seedlings were studied after one year ex posure to ambient (AC) and elevated (EC) CO<sub>2</sub> concentration under Low (LD) and high (HD) pl anting density. Crown width, crown depth, branch number, branch angle and length were measur ed and derivative indices such as crown surface area, crown volume, leaf number and distribution were also examined. Crown width, crown depth, crown surface area and crown volume were all stimulated by elevated CO<sub>2</sub> and reduced by elevated planting density. The results showed that the effect of elevated CO<sub>2</sub> was higher under low planting density than under high density and the effect of elevated planting density was greater under elevated than under ambient CO<sub>2</sub>. LDcpa(leaf number per unit projected crown area), LDcv(leaf number per unit crown volume) and branch angles from the bottom branch group of tree crown were negatively affected by both elevated CO<sub>2</sub> and planting density. Effect of elevated CO<sub>2</sub> on branch length was related to branch position on the main stem. In conclusion, elevated plant density could reduce the positive effect of elevate

### 扩展功能

### 本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ [PDF全文](585KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- **▶参考文献**

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ► Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

相关信息

▶ <u>本刊中 包含"苗冠结构"的 相关</u> 文章

▶本文作者相关文章

- 乔匀周
- 王开远
- 张远彬

d  $\mathrm{CO}_2$  and the addition of elevated  $\mathrm{CO}_2$  might alleviate the negative effect of elevated plant densit y on crown features. The smaller  $\mathrm{LDcpa}$  indicated that leaves were less overlapped and self-shad ed under elevated  $\mathrm{CO}_2$ , and the lower  $\mathrm{LDcv}$  suggests that leaves in crown under elevated  $\mathrm{CO}_2$  w ere less crowded than that under ambient  $\mathrm{CO}_2$ . Thus conclusion could be drawn that competitiv e pressure in crown was prone to be alleviated but not intensified through the effect of elevated  $\mathrm{CO}_2$ , due to the fast extending of crown width and crow depth resulted from stimulated growth.

 Key words
 crown architecture
 competition
 elevated
 CO2
 plant
 density
 bi

 rch
 (Betula albosinensis)

通讯作者 乔匀周 wangky@cib.ac.cn